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§ 8-11, 14, 15, 19, 21, 22 

Justerat 19 september 2017, justeringen har tillkännagivits genom 

anslag. 
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§ § 1-7, 12, 13, 16-18, 20, 23-27 

 

Justerat 25 september 2017, justeringen har tillkännagivits genom 

anslag. 

 

 

 

 

Åsa Lindhagen   Andréa Ström 

Ordförande    Vice ordförande 
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§ 1 

Sammanträdets öppnande och godkännande av 

föredragningslista 

 

Ordföranden Åsa Lindhagen (MP) öppnar sammanträdet. Nämnden 

godkänner föredragningslistan. 
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§ 2  

Val av protokolljusterare och tid för justering av protokollet 

 

Ordföranden Åsa Lindhagen (MP) och vice ordföranden  

Andréa Ström (M) får i uppdrag att justera dagens protokoll. 

Protokollet ska justeras fredag 22 september. 
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§ 3 

Förvaltningsinformation 

 

Förvaltningen lämnar ingen information under denna punkt. 
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§ 4 

Nämndens frågor till förvaltningen 

 

Ledamoten Christina Elffors Sjödin (M) ställer en fråga om 

situationen på nämndens boende för ensamkommande barn i 

Rågsved, bland annat kring uppgifter om droganvändning på 

boendet. Förvaltningen kommer att undersöka frågan och 

återkomma med svar. 
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§ 5 

Skärpta krav för jour- och familjehemsplaceringar, motion 

(2017:32) 

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

Dnr 1.7.1-285/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

Socialnämnden godkänner tjänsteutlåtandet som svar på 

remissen. 

 

Reservation 

Samtliga ledamöter och tjänstgörande ersättare för Moderaterna 

reserverar sig mot nämndens beslut till förmån för sitt eget förslag 

som redovisas nedan. 

 

Ärendet 

Kommunstyrelsen har överlämnat motion (2017:32) av Andrea 

Ström (M) och Christina Elffors – Sjödin (M) om skärpta krav för 

jour- och familjehemsplaceringar, i form av centralt upphandlade 

familje- och jourhem, granskning av tilltänkta familjehems 

ekonomiska situation och syfte med att bli familjehem, 

genomlysning av familj- och jourhem för att säkerställa att samtliga 

har utretts samt införande av system innehållande uppgifter om 

familje- och jourhem, som fått avslag eller blivit fråntagna sitt 

uppdrag. 

 

Ramavtal finns för jourhemsverksamhet men inte för 

familjehemsvård. Dock stödjer förvaltningen 

stadsdelsförvaltningarna med rekrytering och utbildning av nya 

familjehem. I och med införandet 15 april 2017 av tillståndsplikt för 

konsulentstödd jour- och familjehemsvård, kan det framgent bli 

aktuellt för staden att utreda förutsättningarna för upphandling 

också av konsulentstödd familjehemsvård. I övrigt anser 

socialförvaltningen att det finns tillräckliga och tydliga 

bestämmelser i gällande lagstiftning om vård utanför det egna 

hemmet. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 31 

augusti 2017. 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden föreslår att nämnden beslutar enligt förvaltningens 

förslag. Vice ordföranden Andréa Ström m.fl. (M) föreslår att 

nämnden beslutar följande 
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1. Att bifalla motionen. 

2. Att därutöver anföra: 

 

Att 14 olika stadsdelar upphandlar familjehem riskerar att skapa 

stora skillnader i staden. Genom att ha centrala ramavtal för 

jourhem och familjehem tror vi att staden skulle kunna uppnå 

minskade administrationskostnader och större likvärdighet mellan 

olika delar av staden. Dessutom skulle stadsdelarnas behov av 

juridisk hjälp kunna minskas om de fick stöd att följa upp avtalen 

centralt.  

 

Staden behöver kunna säkra att inget barn ska placeras i 

undermåliga jour- och familjehem, om ett hem brister allvarligt i sitt 

uppdrag behöver vi kunna säkerställa att inte en ny stadsdel placerar 

ett nytt barn i samma familj. Det är önskvärt att detta även skulle 

kunna säkerställas mellan kommuner men det är en nationell fråga 

att hantera.   

 

Beslutsordning 

Ordföranden ställer förslagen mot varandra och finner att nämnden 

beslutar enligt förvaltningens förslag. 
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§ 6 

Att stärka arbetet mot hedersrelaterat våld och förtryck, 

motion (2017:30) 

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

Dnr 1.7.1-286/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

Socialnämnden hänvisar till tjänsteutlåtandet som svar på 

remissen. 

 

Reservation 

Samtliga ledamöter och tjänstgörande ersättare för Moderaterna 

reserverar sig mot nämndens beslut till förmån för sitt eget förslag 

som redovisas nedan. 

 

Ärendet 

Kommunstyrelsen har remitterat motionen (2017:30) av Andrea 

Ström och Eva Solberg båda (M) om att stärka arbetet mot 

hedersrelaterat våld och förtryck till socialnämnden. 

 

I motionen föreslås att ett komptensteam bör inrättas som kan 

förstärka lokala resurser, utbilda personal och samordna arbetet mot 

hedersrelaterat våld och förtryck. Motionen lyfter också behovet av 

utbildning för yrkesgrupper som möter personer som drabbats av 

eller riskerar att utsättas för könsstympning. Motionärerna anser 

dessutom att resurscentret Origos förebyggande arbete behöver 

stärkas.  

 

Socialförvaltningen delar bilden att arbetet mot hedersrelaterat våld 

och förtryck behöver utvecklas. Förvaltningen menar att de uppdrag 

som motionen efterfrågar ryms och kan utvecklas inom stadens 

program mot våld i nära relationer och hedersrelaterat våld och 

förtryck, i Origos verksamhet och andra insatser som 

socialnämnden ansvarar för. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 13 

juli 2017. 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden föreslår att nämnden beslutar enligt förvaltningens 

förslag. Vice ordföranden Andréa Ström m.fl. (M) föreslår att 

nämnden beslutar följande 
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1. Att bifalla motionen. 

2. Att därutöver anföra: 

 

Oavsett religiös eller kulturell bakgrund ska alla människor ha 

samma rätt att växa upp och forma sina liv. Så ser det inte ut för alla 

i dag. Trots stora satsningar från Alliansen under förra 

mandatperioden, bland annat för att förebygga hedersrelaterat våld 

och hjälpa utsatta människor, behöver vi göra mer. 

 

Skola, sjukvård, socialtjänst och andra samhällsbärande funktioner 

har alltid ett ansvar att värna medborgarnas trygghet, inte minst 

barnens För ett utsatt barn kan stabila insatser från våra 

samhällsbärande institutioner vara skillnaden mellan trygghet och 

extrem utsatthet.  

 

Därför vill Moderaterna komplettera det arbete som görs i staden 

för att motverka hedersrelaterat våld med de förslag som lyfts fram i 

motionen.  

 

Beslutsordning 

Ordföranden ställer förslagen mot varandra och finner att nämnden 

beslutar enligt förvaltningens förslag. 
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§ 7 

Brottsförebyggande åtgärder i skolan, motion (2017:24)  

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

Dnr 1.7.1-300/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

Socialnämnden hänvisar till tjänsteutlåtandet som svar på 

remissen. 

 

Reservation 

Samtliga ledamöter och tjänstgörande ersättare för Moderaterna 

reserverar sig mot nämndens beslut till förmån för sitt eget förslag 

som redovisas nedan. 

 

Ärendet 

Kommunstyrelsen har överlämnat motion (2017:24) av Cecilia 

Brinck (M) och Andrea Ström (M) om brottsförebyggande åtgärder 

i skolan. Motionärerna yrkar att kommunfullmäktige beslutar: 

1. Att uppdra åt berörda nämnder att verka för att polisen placeras 

på utsatta skolor för att regelbundet informera och föra dialog med 

eleverna. 

2. Att uppdra åt berörda nämnder att införa och utbilda 

vittnesstödjare för att hjälpa och stödja elever. 

3. Att uppdra åt socialnämnden att placera socialsekreterare på 

utsatta skolor där det förekommer många orosanmälningar. 

4. Att uppdra åt berörda nämnder att kartlägga på vilka tider och 

platser våldet sker på skolområdena, genom att identifiera så kallade 

hotspots och sedan öka vuxennärvaro på dessa platser. 

 

Socialförvaltningen delar motionärernas uppfattning att skolan är en 

av flera viktiga arenor för det brottsförebyggande arbetet. Av de 

fyra yrkanden som motionärerna ställer har socialförvaltningen 

rådighet över yrkande nummer tre. Socialförvaltningen anser dock 

att Pilot Projekt samverkan Skola Socialtjänst, PPSS, uppfyller 

motionärernas önskemål. Socialförvaltningen anser att de övriga tre 

yrkandena bäst besvaras av berörda remissinstanser. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 8 

juni 2017. 

 

Förslag till beslut 
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Ordföranden föreslår att nämnden beslutar enligt förvaltningens 

förslag. Vice ordföranden Andréa Ström m.fl. (M) föreslår att 

nämnden beslutar följande 

 

1. Att bifalla motionen. 

2. Att därutöver anföra: 

 

När skolinspektionen genomförde en enkätundersökning bland alla 

landets niondeklassare tidigare i år visade den tydligt att trygghet är 

vad som efterfrågas. 15 procent, det vill säga 12 000 elever känner 

sig inte trygga och det är siffror vi måste ta på allvar för att säkra 

barns skolgång. Att skola, socialtjänst och polis har en nära dialog 

är avgörande för att bygga långsiktig trygghet i bostadsområden och 

på skolgårdar.  

 

Att möta barn och unga som av olika anledningar har det tufft redan 

i skolan måste vara en prioriterad uppgift för socialtjänsten. Genom 

Pilotprojektet samverkan skola och socialtjänst (PPSS) som startade 

under Alliansens tid tog vi ett stort steg närmare att fånga upp och 

stötta de barn som behöver hjälp. Vi vet att det bästa vaccinet mot 

social problematik är bra utbildning. Genom att nå elever med hög 

risk att inte klara skolan kan vi investera i deras framtid och vi vill 

fördjupa och utveckla det arbetet vidare. PPSS finns idag i åtta 

stadsdelar och ett arbete med att se över möjligheterna att 

permanenta verksamheten pågår, vilket är bra. Vi vill att 

socialsekreterare kan vara placerade på fler skolor i staden och på 

skolor som inte är kommunalt drivna. Socialtjänsten behöver finnas 

i de miljöer när barn och unga befinner sig, oavsett stadsdel. 

 

Beslutsordning 

Ordföranden ställer förslagen mot varandra och finner att nämnden 

beslutar enligt förvaltningens förslag. 
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§ 8 

Program för lika rättigheter och möjligheter oavsett sexuell 

läggning, könsidentitet eller könsuttryck 2018-2022 

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

Dnr 1.7.1-385/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar på remissen. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 

 

Särskilt uttalande 

Vice ordföranden Andréa Ström m.fl. (M) lämnar följande särskilda 

uttalande 

 

Alla människor ska ha samma frihet att göra egna val för att forma 

sina liv. För att uppnå ett jämställt och jämlikt samhälle för alla 

individer ska staden arbeta för att de hinder som finns ska 

undanröjas. 

 

Det aktuella programmet har ett gott syfte. Dock ser vi en 

problematik i att ålägga stadens verksamheter ytterligare policies 

och styrdokument. Mängden styrdokument bör tvärtom minimeras. 

Det bästa vore att föra samman alla policies som rör diskriminering 

i ett övergripande dokument om hur staden ska arbeta ur ett 

medborgarperspektiv med dessa frågor. Det borde vara självklart att 

svensk lag ska gälla utan att det tydliggörs i ett policyprogram. I 

detta tänkta övergripande dokument bör det föreliggande 

programmets fokusområden inkluderas.  

 

I sammanhanget vill vi påtala vikten av att det i 

samhällsorienteringen för nyanlända ägnas tydlig uppmärksamhet 

till denna fråga. Även vid information genom föräldrastöd ska 

frågan om lika rättigheter och möjligheter oavsett sexuell läggning 

lyftas. 

 

Särskilt uttalande 

Ledamöterna Isabel Smedberg Palmqvist och Frida Johansson 

Metso m.fl. (båda L) lämnar följande särskilda uttalande 
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När Alliansen styrde tog vi fram ett program för hbtq-frågor. 

Remissrundan hade precis hunnit bli klar när den nya majoriteten 

efter maktskiftet valde att avbryta arbetet. Det har sedan tagit 

majoriteten tre år att presentera ett eget program. Programmet för 

lika rättigheter och möjligheter oavsett sexuell läggning, 

könsidentitet eller könsuttryck är med andra ord efterlängtat men 

kunde ha varit mer konkret. Uppföljning, tidsplaner och 

ansvarsfördelning bör framgå tydligare, så att viktiga uppgifter inte 

bara blir hängande i luften.  

 

Med det sagt så är det positivt att ett program för detta viktiga 

arbete nu har presenterats. Med ett program på plats kan 

förvaltningar och nämnder förhoppningsvis sporras att höja 

ambitionsnivån när det kommer till att iaktta transpersoners behov 

och rättigheter, stärka rätten till skyddat boende för hbtq-personer 

som utsätts för våld i nära relationer, synliggöra hbtq-personers 

särskilda utsatthet för hedersförtryck, och öka medvetenheten om 

hbtq-personers ställning som måltavlor för våldsbejakande 

extremism. 

 

Ersättaryttrande 

Ersättaren Sofia Modigh (KD) hänvisar till Moderaternas särskilda 

uttalande. 

 

Ärendet 

Kommunstyrelsen har skickat  Program för lika rättigheter och 

möjligheter oavsett sexuell läggning, könsidentitet eller könsuttryck 

2018-2022  till socialnämnden med flera för yttrande. 

 

Förvaltningen anser att programmets syfte och de frågor som lyfts 

är angelägna och att de tjänster som erbjuds stockholmarna ska vara 

av hög kvalitet. 

 

Programmet redovisar prioriterade fokusområden, metoder och 

arbetssätt vilket ger stadens verksamheter en gemensam plattform 

att arbeta med frågan. Förvaltningen är särskilt positiv till att 

programmet lyfter fram fokusområden som rör barn- och unga.  

 

Förvaltningen anser att programmet är tydligt och bra som helhet 

men tycker att det kan finnas skäl att förtydliga och/eller 

omformulera vissa delar i programmet. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 6 

september 2017. 
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Beslutsordning 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 

 

 

§ 9 

Program för ett jämställt Stockholm 2018-2022 

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

Dnr 1.7.1-386/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden hänvisar till detta tjänsteutlåtande som svar 

på remissen. 

2. Paragrafen justeras omedelbart. 

 

Reservation 

Samtliga ledamöter och tjänstgörande ersättare för Moderaterna 

reserverar sig mot nämndens beslut till förmån för sitt eget förslag 

som redovisas nedan. 

 

Särskilt uttalande 

Ledamöterna Isabel Smedberg Palmqvist och Frida Johansson 

Metso m.fl. (båda L) lämnar följande särskilda uttalande 

 

Det liberala jämställdhetsuppdraget tar sikte på allas lika rätt till 

frihet, ansvar och makt, oberoende av kön eller könsidentitet. Det 

handlar om att ge individen verktyg för hennes frigörelse, genom att 

bekämpa den bristande jämställdheten och de värderingar och 

normer som begränsar henne. Kvinnor och män ska ha samma 

förutsättningar att utbilda sig, arbeta, göra karriär och forma 

samhället. Det förutsätter jämställda villkor inom alla områden, 

såväl politiska, kulturella, sociala som ekonomiska.  

 

Det program för ett jämställt Stockholm som nu presenteras kunde 

ha varit mer konkret. Risken finns att det mest blir tomma ord. 

Uppföljning, tidsplaner och ansvarsfördelning bör framgå tydligare, 

liksom kopplingen till stadens andra program såsom 

idrottsprogrammet och programmet mot våld i nära relationer samt 

hedersrelaterat våld och förtryck. Det är heller inte helt klart på 

vilket sätt nämnderna och bolagen ska implementera programmet i 

sina verksamheter.  
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Dessutom kan vi notera att arbetet mot hedersvåld och -förtryck helt 

saknas i uppräkningen av fokusområden. Hedersförtryck av både 

flickor och pojkar, kvinnor och män, är ett av vår tids största 

jämställdhetsproblem och en av de allvarligaste 

frihetsinskränkningarna av individer i Stockholm. Det är minst sagt 

anmärkningsvärt att detta saknas i majoritetens 

jämställdhetsprogram.  

 

Med det sagt så är vi positiva till att detta program tagits fram. 

Arbetet för jämställdhet mellan flickor och pojkar, kvinnor och män 

är mycket viktigt och ska vara aktivt i alla delar av stadens 

verksamheter. 

 

Ersättaryttrande 

Ersättaren Sofia Modigh (KD) hänvisar till Moderaternas förslag till 

beslut. 

 

Ärendet 

Kommunstyrelsen har skickat Program för ett jämställt Stockholm 

2018-2022 till socialnämnden med flera för yttrande. 

 

Förvaltningen anser att programmets syfte att utveckla kvaliteten i 

stadens verksamheter så att makt, möjligheter och resurser fördelas 

lika oberoende av kön är angeläget. Programmets prioriterade 

fokusområden, metoder och arbetssätt kan fungera som vägledning 

när nämnder och bolagsstyrelser planerar sitt arbete.   

 

Förvaltningen anser att programmet är tydligt och bra som helhet 

men tycker att vissa delar kan förtydligas och/eller förstärkas. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 16 

juli 2017. 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden föreslår att nämnden beslutar enligt förvaltningens 

förslag. Vice ordföranden Andréa Ström m.fl. (M) föreslår att 

nämnden beslutar följande 

 

att  delvis bifalla kontorets förslag till beslut, 

att   därutöver anföra följande 

 

 

Jämställdhet och jämlikhet är en frihetsfråga. Alla människor ska ha 

samma rättigheter och möjligheter att göra egna val för att forma 

sina liv. För att uppnå ett jämställt och jämlikt samhälle för alla 
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individer ska staden arbeta för att de hinder som finns ska 

undanröjas. 

 

Samhället bör tillhandahålla förutsättningar för att alla ska kunna 

leva sitt liv och göra sina egna val. Men valen måste ytterst vara 

upp till den enskilda individen, utan detaljstyrning och pekpinnar 

från staden. Att kvinnor och män till exempel ska ha lika 

möjligheter i sina studie- och yrkesval betyder inte att staden ska 

påverka vilka val människors slutligen gör, utan endast att staden 

ska skapa bästa möjliga förutsättningar för alla att välja. Staden bör 

därför inte i jämställdhetsprogrammet peka ut hur stockholmarna 

måste göra yrkes- och studieval som ”bryter stereotypa 

könsmönster” då det går emot ambitionen om att möjligheterna ska 

vara desamma oavsett kön. Människor möjligheter ska inte 

begränsas av varken kön eller eventuell förekomst av stereotypa 

könsnormer. Besluten ska vara individens, inte stadens. 

 

Programmet för ett jämställt Stockholm har ett gott syfte, men 

samtidigt som det visserligen synliggör skillnader och andra 

allvarliga samhällsproblem, riskerar det att missa att det i grunden 

handlar om respekt och lika värde för alla människor, oavsett kön. 

Det är inte heller oproblematiskt att ålägga stadens verksamheter 

ytterligare styrdokument och mål att förhålla sig till. Mängden 

styrdokument bör tvärtom minimeras. Det bästa vore att föra 

samman alla policies som rör diskriminering i ett övergripande 

dokument om hur staden ska arbeta ur ett medborgarperspektiv med 

dessa frågor.  

 

Mäns våld mot kvinnor är mycket allvarligt och skall stävjas. Men 

allt våld ska förhindras oavsett gärningsman eller offer. I 

programmet saknas en problematisering av att avgränsningen av 

våld i nära relationer begränsas till mäns våld mot kvinnor. Mäns 

våld mot kvinnor är ett allvarligt samhällsproblem, men begreppet 

utesluter våld inom samkönade relationer eller kvinnors våld mot 

män, trots att även detta utgör ett hinder för att uppnå jämställdhet. 

Den undertecknade CEMR-deklarationen använder till exempel 

därför istället begreppet ”könsrelaterat våld”, vilket vi anser mer 

passande. Vi anser även att det är självklart att staden på inget sätt 

ska bidra till att uppmuntra till att våld uppstår oavsett vilka 

negativa normer det handlar om, varför det även blir märkligt att 

endast peka ut negativa maskulinitetsnormer. 

 

Stockholms stad har en viktig roll att spela som arbetsgivare. 

Givetvis är det angeläget att försöka uppnå en jämn fördelning av 

det obetalda hem- och omsorgsarbetet, men vi tror inte att staden 
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kan besluta denna fördelning genom sin personalpolicy. Staden bör 

inte engagera sig i detta på annat sätt än utifrån ett 

arbetsgivarperspektiv där förutsättningarna för att båda i en relation 

ska ha lika möjlighet att välja att själv ta ansvar för hemarbete. 

Stockholms stad bör i rollen som arbetsgivare istället påverka icke 

jämställda villkor mellan kvinnor och män vad gäller 

löneskillnader, arbetsvillkor och möjlighet att göra karriär.  

 

En aspekt som inte får förbises är att staden inte kan lösa alla 

orättvisor samtidigt. En av de mer trängande uppgifterna är att tillse 

att flickor och kvinnor som lever under hedersförtryck får sin frihet 

värnad och sina medborgerliga rättigheter tillgodosedda. 

Utanförskapet växer och väntas om några år omfatta uppemot en 

miljon personer. Det är en utveckling som Sverige inte har råd med. 

Att bryta utanförskapet är en central politisk uppgift, såväl 

nationellt som lokalt, under de kommande åren. 

 

En särskilt utsatt grupp, vilka har mycket svårt att få fäste på svensk 

arbetsmarknad, är utrikesfödda kvinnor. Endast knappt hälften av 

utomeuropeiskt födda kvinnor var sysselsatta 2014. Det är därför 

viktigt att de insatser som görs för att få in fler på arbetsmarknaden 

präglas av ett tydligt jämställdhetsperspektiv där möjligheten att få 

stöd inte påverkas av vilket kön en person har. Det är positivt att 

programmet nu lyfter flickors och kvinnors särskilda erfarenheter, 

behov och utsatthet i flyktingmottagandet.  

  

Vi delar självklart ambitionen om att vi ska ha ett jämställt 

Stockholm där alla människor har makt att forma samhället och sina 

egna liv. Mycket utav det som programmet lyfter för att skapa ett 

mer jämställt Stockholm är dock självklarheter. Vissa av 

programmets fokusmål och inriktningar kan till och med motarbeta 

denna ambition. Trots att vi lever i en av världens mest jämställda 

städer, kvarstår utmaningar. 

 

I sammanhanget vill vi påtala vikten av att det i 

samhällsorienteringen för nyanlända ägnas tydlig uppmärksamhet 

till denna fråga. Även vid information genom föräldrastöd ska 

frågan om lika rättigheter och möjligheter oavsett sexuell läggning 

lyftas. 

 

Beslutsordning 

Ordföranden ställer förslagen mot varandra och finner att nämnden 

beslutar enligt förvaltningens förslag. 
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§ 10 

Program för barnets rättigheter och inflytande i Stockholms 

stad 2018 – 2022 

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

Dnr 1.7.1-387/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden överlämnar detta tjänsteutlåtande till  

Kommunstyrelsen, som svar på remissen.  

2. Beslutet justeras omedelbart.  

 

Reservation 

Samtliga ledamöter och tjänstgörande ersättare för Liberalerna 

reserverar sig mot nämndens beslut till förmån för sitt eget förslag 

som redovisas nedan. 

 

Särskilt uttalande 

Vice ordföranden Andréa Ström m.fl. (M) lämnar följande särskilda 

uttalande 

 

Stockholm ska vara en stad som lever upp till och respekterar 

barnets rättigheter i enlighet med FN:s barnkonvention. Barn ska ha 

samma möjligheter oavsett bakgrund, hudfärg, kön, sexuell 

läggning, språk, religion, åsikter, sociala ursprung eller 

funktionsnedsättning.  

 

Barns villkor i staden kan förbättras. Det finns fortfarande 

skillnader vad gäller barns uppväxtförhållanden i staden, både vad 

gäller mellan stadsdelar och utifrån sociala förutsättningar. Barn 

utgör vår framtid och deras rättigheter och inflytande ska värnas på 

bästa sätt. Bland annat har barnrättsperspektivet inom socialtjänsten 

har stärkts under de senaste åren och barnets bästa ska vara 

avgörande.  
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Inom äldreomsorgens verksamhet kan det finnas barn som är 

anhöriga och/eller närstående till äldre. Dessa barn behöver bli 

uppmärksammade i programmet.  

 

Programmet är hedervärt och har ett gott syfte och är 

innehållsmässigt bra. Dock ser vi en problematik i att ålägga 

stadens verksamheter ytterligare policies och styrdokument. 

Mängden styrdokument bör tvärtom minimeras. Det bästa vore att 

föra samman alla policies som rör diskriminering i ett övergripande 

dokument om hur staden ska arbeta ur ett medborgarperspektiv med 

dessa frågor. I detta övergripande dokument bör detta programs 

fokusområden inkluderas.  

 

I sammanhanget vill vi påtala vikten av att det i 

samhällsorienteringen för nyanlända ägnas tydlig uppmärksamhet 

till denna fråga. Även vid information genom föräldrastöd ska 

frågan om barns rättigheter lyftas. 

 

Ersättaryttrande 

Ersättaren Sofia Modigh (KD) hänvisar till Moderaternas särskilda 

uttalande. 

 

Ärendet 

Stadsledningskontoret har tagit fram ett förslag till program för 

barnets rättigheter och inflytande i Stockholms stad. Programmet är 

ett styrdokument för samtliga nämnder och bolagsstyrelser i staden 

och ska så långt möjligt även tillämpas i uppdrag som staden ger 

andra organisationer eller enskilda. Avsikten är att implementering 

av pro-grammet ska ske inom ramen för ordinarie planering och 

uppföljning. Förvaltningen ställer sig positiv till 

stadsledningskontorets förslag till program. För att det ska få avsedd 

effekt är emellertid ett aktivt implementeringsarbete avgörande. Det 

behöver även ses över hur behovet av kompetensutveckling i olika 

verksamheter ska kunna mötas. För att säkerställa helhetssyn och 

koordinerade insatser utifrån barnets bästa, är en väl fungerande 

samverkan inom och mellan olika verksamheter och professioner 

avgörande. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 31 

juli 2017. 

  

Förslag till beslut 

Ordföranden föreslår att nämnden beslutar enligt förvaltningens 

förslag. Ledamöterna Isabel Smedberg Palmqvist och Frida 
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Johansson Metso m.fl. (båda L) föreslår att nämnden beslutar 

följande 

 

1. Att delvis godkänna förvaltningens förslag till beslut. 

2. Att som svar på remissen utöver förvaltningens 

tjänsteutlåtande anföra följande. 

 

En trygg uppväxt är avgörande för att ge alla barn samma 

möjligheter och chanser i livet. Att arbeta för att stärka barns 

rättigheter är något av det viktigaste vi kan göra. Det är bra att 

Stockholm tar fram ett program för barnets rättigheter. Men 

programmet borde ha varit mer konkret. Det finns en risk att det blir 

tomma ord. 

 

Uppföljning, tidsplaner och ansvarsfördelning bör framgå tydligare. 

Även om mycket av arbetet är nämndspecifikt så är många av de 

viktigaste utmaningarna sådana som berör många nämnder, eller 

som kräver att flera nämnder samverkar. Styrningen av det arbetet 

måste bli tydligare. Risken är annars att sådana viktiga uppgifter 

som kräver samverkan mellan olika verksamhetsområden – 

exempelvis skolan och socialtjänsten – blir hängande i luften. 

Programmet borde därför kompletteras med en genomförandeplan, 

på det sätt som har skett med programmet mot hemlöshet. 

 

Den kanske viktigaste rättigheten som barn har är rätten till liv och 

skydd mot våld eller hot om våld. Alltför många barn får den 

rättigheten kränkt, ofta av ens egna föräldrar eller andra närstående. 

Hedersförtryck är en betydande källa till våld mot barn, eller hot om 

våld som ett sätt att begränsa barnets frihet. Vi hade önskat 

betydligt skarpare och mer ambitiösa skrivningar vad gäller arbetet 

mot olika former av våld mot barn. Det står att programmet 

kompletterar Stockholms stads program mot våld i nära relationer 

samt hedersrelaterat våld och förtryck, men inte på vilket sätt, eller 

hur programmen rent konkret är relaterade till varandra.   

 

Barns möjlighet att utifrån sina förutsättningar vara delaktiga i 

beslut som berör dem är en viktig rättighet. Här återstår det mycket 

att göra för Stockholms stad. Programmets och barnkonventionens 

ord om barns delaktighet och hänsyn till barns behov riskerar att i 

det praktiska, svåra arbetet med konkreta fall inte få någon effekt. 

 

Socialtjänstinspektörerna har i ett flertal granskningar visat på 

betydande brister när det gäller barns delaktighet i 

socialtjänstärenden. Barnen blir inte sedda och deras behov utreds 

inte tillräckligt väl. I synnerhet med tanke på att det rör sig om våra 
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mest utsatta barn, som lever i familjer med problem såsom missbruk 

eller utsatta boendeförhållanden, är det extra allvarligt. Det innebär 

dessutom en kvalitetsbrist i handläggningen, eftersom barnen och 

deras familjer inte får rätt hjälp. Återigen skulle en 

genomförandeplan här kunna vara ett sätt att visa hur staden faktiskt 

tänker arbeta för att se till att barnets rättigheter stärks. Det är inte 

målsättningarna som är problemet, utan genomförandet. 

 

Rätten till delaktighet förutsätter möjligheten att kunna göra sig 

förstådd om man talar ett annat språk än svenska. Liberalerna har 

tidigare uppmärksammat att staden brister i rätten till tolk. För att 

även barn som inte kan svenska verkligen ska kunna göra sina 

röster hörda är det viktigt att det finns en rätt till tolk, och att denna 

rätt även gäller när föräldrarna kan tolka, på samma sätt som barn 

normalt sett har rätt att lägga fram sin berättelse utan att den 

förmedlas av föräldrar eller andra närstående. 

 

Beslutsordning 

Ordföranden ställer förslagen mot varandra och finner att nämnden 

beslutar enligt förvaltningens förslag. 
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§ 11 

På lika villkor! - delaktighet, jämlikhet och effektivitet i 

hjälpmedelsförsörjningen (SOU 2017:43) 

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

Dnr 1.7.1-405/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar på remissen. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 

 

Ärendet 

Kommunstyrelsen har remitterat ”Hjälpmedelsutredningen 

S2015:08 betänkande På lika villkor! - delaktighet, jämlikhet och 

effektivitet i hjälpmedelsförsörjningen (SOU 2017:43)”. 2015 

tillsattes en särskild utredning med uppdrag att se över tillgången 

till och användningen av hjälpmedel och lämna förslag i syfte att 

öka likvärdigheten och minska skillnaderna i fråga om avgifter och 

regelverk, samt därvid se över frågan om nationell reglering och ett 

samlat huvudmannaskap. 

 

Förvaltningen ställer sig positiv till utredningens förslag, men vill 

bl.a. lyfta fram målgruppen personer med funktionsnedsättning och  

åldersrelaterade sjukdomar ytterligare, då deras behov av stöd i sin 

dagliga livsföring medför en ökad efterfrågan på olika hjälpmedel. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 17 

juli 2017. 

 

Beslutsordning 



 Socialnämnden 
 Protokoll 
 2017-09-19 
 Sida 26 (45) 

 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

§ 12 

Samverkan vid utskrivning från sluten hälso- och sjukvård 

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

Dnr 1.7.1-406/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

Socialnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar på remissen.  

 

Särskilt uttalande 

Vice ordföranden Andréa Ström m.fl. (M) och ledamoten Isabel 

Smedberg Palmqvist m.fl. (L) lämnar följande särskilda uttalande 

 

Frågan om en samordnad och sammanhållen vård och omsorg, såväl 

om personer i sluten som öppen hälso- och sjukvård, är bredare än 

bara frågan om utskrivning. Dessa riktlinjer utgör ett steg på vägen 

mot ökad samverkan, vilket är viktigt särskilt i ljuset av att 

kommunerna tar över ett allt större ansvar för hälso- och 

sjukvården. 

 

Målsättningen med riktlinjerna är att skapa en effektivare 

utskrivningsprocess med vårdtagaren i fokus. Det är viktigt att 

uppföljning och utvärdering tar sikte på hela den nya processen, inte 

bara utfall utan även innehåll. 

 

Utvärderingar av användandet av samordnad individuell plan (SIP), 

exempelvis en utvärdering utförd av Region Uppsala, har pekat på 

att de används i mindre utsträckning än vad som skulle kunna vara 

fallet, och att det inte dokumenteras i vilken utsträckning de 
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används. Därför borde stycket om uppföljning och utvärdering 

(stycke 4) vara skarpare kring vikten av att följa upp i vilken 

omfattning samverkan faktiskt sker såsom tänkt, och inte bara 

resultaten (dvs. utvecklingen av antalet betalningsdagar). 

 

Vi noterar till sist att det föreligger ett glapp på cirka ett år mellan 

införandet av den nya utskrivningsprocessen och införandet av nya 

IT-system. Det är viktigt att det övergångsskedet fungerar så bra 

som möjligt. 

  

Ersättaryttrande 

Ersättaren Sofia Modigh (KD) hänvisar till Moderaternas och 

Liberalernas särskilda uttalande. 

 

Ärendet 

Storsthlm (tidigare KSL Kommunerna i Stockholms län) och Hälso- 

och sjukvårdsförvaltningen har tagit fram ett förslag till 

överenskommelse mellan kommunerna i Stockholm och 

Stockholms läns landsting om utveckling av samverkan vid 

utskrivning från sluten hälso- och sjukvård.  

 

Mot bakgrund av att lagändringen innebär omfattande förändringar i 

arbetssätt och ansvar hos båda huvudmännen är överenskommelsen 

tillfällig och utvecklingsorienterad. Den föreslagna 

överenskommelsen ska gälla från 1 januari 2018 till 31 december 

2019 med möjlighet till förlängning sex månader i taget. 

 

I samband med antagande av överenskommelsen åtar sig 

kommunerna och landstinget att gemensamt arbeta med 

systematiskt förändringsarbete utifrån fem utvecklingsområden.  

 

Förvaltningen anser att överenskommelsen utgör en viktig del i att 

stödet till utskrivningsklara ska ske samordnat och effektivt med 

brukaren i fokus. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 11 

juli 2017. 

  

Beslutsordning 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 
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§ 13 

Så stärker vi den personliga integriteten (SOU 2017:52) 

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

Dnr 1.7.1-421/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

Socialnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar på remissen 

 

Ärendet 

Kommunstyrelsen har remitterat ärendet Så stärker vi den 

personliga integriteten (SOU 2017:52) för yttrande. 

 

Regeringen beslutade den 8 maj 2014 att tillkalla en parlamentarisk 

kommitté med uppdrag att utifrån ett individperspektiv kartlägga 

och analysera risker för intrång i den personliga integriteten, som 

kan uppkomma i samband med användning av informationsteknik i 

såväl privat som offentlig verksamhet. Kommittén presenterar i 

detta slutbetänkande förslag på åtgärder för att minska de 

integritetsrisker som kartlagts. 

 

Förvaltningen ställer sig bakom utredningens förslag och anser att 

förslagen kan bidra till att den personliga integriteten stärks för 

socialtjänstens brukare. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 14 

augusti 2017. 

  

Beslutsordning 
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Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

§ 14 

Kunskapsbaserad och jämlik vård (SOU 2017:48)  

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

Dnr 1.7.1-404/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar på remissen. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 

 

Ärendet 

Kommunstyrelsen har remitterat betänkandet Kunskapsbaserad och 

jämlik vård (SOU 2017:48). Utredningens uppdrag har varit att 

överväga och lämna förslag till hur en ökad följsamhet till 

nationella kunskapsstöd i hälso- och sjukvården kan uppnås, i syfte 

att säkerställa att den hälso- och sjukvård som ges befolkningen är 

kunskapsbaserad och jämlik och ges på samma villkor till kvinnor 

och män. Utredningen har konstaterat att oönskade skillnader över 

landet kvarstår och att viss del av vården behöver en mer 

centraliserad struktur. Med detta betänkande lämnar utredningen 

förslag till åtgärder. 

 

Förvaltningen ställer sig positiv till utredningens förslag och vill 

särskilt understryka vikten av att den hälso- och sjukvård som ges i 

landet är oberoende av kön. Det är också av stor vikt att man 

förstärker kunskapsstyrning i kommunal vård, inte minst mot 

bakgrund av den ökade kommunaliseringen. 
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Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 17 

augusti 2017. 

  

Beslutsordning 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

§ 15 

Stockholms stads riktlinjer för idéburet offentligt partnerskap 

(IOP) 

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

Dnr 1.7.1-393/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar på remissen. 

2. Ärendet justeras omedelbart. 

 

Särskilt uttalande 

Vice ordföranden Andréa Ström m.fl. (M) och ledamoten Isabel 

Smedberg Palmqvist m.fl. (L) lämnar följande särskilda uttalande 

 

Den idéburna sektorn är ett viktigt komplement till stadens egna 

insatser då den kompletterar med sådant som staden inte själv alltid 

förmår bidra med. Det kan handla om att ta till vara på människors 

engagemang och mobilisering i vissa frågor eller helt enkelt att 

kanalisera människors vilja att hjälpa andra när staden inte själv inte 

räcker till.  

 

Samverkan genom IOP är därför viktigt och bör värnas och vi håller 

med om att stadens arbete med IOP ska vara transparent. Idéburna 

organisationer ska på ett enkelt sätt kunna initiera frågan om IOP. 

Därför måste stadens riktlinjer och förvaltningarnas 

genomförandeprocess vara tydliga och lätta att ta del av.  
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Vi är eniga med socialförvaltningen om att de föreslagna 

riktlinjerna inte är tillräckligt specifika för att vara ett stöd i 

processen att arbeta fram ett avtal om idéburet offentligt 

partnerskap. Vägledning saknas i hur de begärda uppgifterna från 

föreningen ska bedömas och vilka krav som nämnden kan ställa på 

den ideella organisationens ekonomi. Inte heller ger riktlinjerna 

någon vägledning i bedömningen om huruvida föreningen uppfyller 

stadens krav gällande demokratisk värdegrund och 

jämställdhetsarbete.  

 

Vidare måste det framgå i riktlinjerna hur kunskapsbyggandet inom 

det aktuella området tas till vara.  

 

Vi håller också med om att det måste framgå hur återbetalning av 

medel för överenskommen verksamhet som inte levereras ska 

återbetalas.  

 

Sammantaget håller vi i stort med socialförvaltningen i den 

framförda kritiken. Riktlinjer ska kunna stå för sig själva med 

eventuella tillämpningsanvisningar, men utan kompletterande 

förklaringar i tjänsteutlåtanden.  

 

Ersättaryttrande 

Ersättaren Sofia Modigh (KD) hänvisar till Moderaternas och 

Liberalernas särskilda uttalande. 

 

Ärendet 

Remissen omfattar ett tjänsteutlåtande med en beskrivning av 

bakgrund och förutsättningar för samverkan mellan den idéburna 

sektorn och den offentliga sektorn. I bilaga till tjänsteutlåtandet 

återfinns Stockholms stads riktlinjer för idéburet offentligt 

partnerskap (IOP). 

 

Socialförvaltningen anser att de frågor som tas upp i stadens 

riktlinjer för idéburet offentligt partnerskap i huvudsak är bra. 

Socialförvaltningen anser dock att de föreslagna riktlinjerna kan 

utvecklas och eventuellt kombineras med en separat 

vägledning/tillämpningsanvisning för att bli ett bra stöd i processen 

att arbeta fram ett avtal om idéburet offentligt partnerskap. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 19 

september 2017. 

  

Beslutsordning 
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Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

§ 16 

Frekventa och omfattande ärenden om utlämnande av allmän 

handling (Ds 2017-37) 

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

Dnr 1.7.1-532/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden hänvisar till tjänsteutlåtandet som svar på 

remissen. 

2. Socialnämnden överlämnar ärendet till kommunstyrelsen. 

 

Ärendet 

Den särskilda utredaren, rådmannen Maria Hellberg lämnade den 2 

juni 2017 promemorian Frekventa och omfattande ärenden om 

utlämnande av allmän handling till regeringen. Utredaren föreslår 

inga ändringar av de grundläggande bestämmelserna för rätten att ta 

del av allmänna handlingar, men föreslår två mindre förändringar i 

regleringen av hanteringen av framställningar om utlämnande av 

allmän handling. 

 

Socialförvaltningen välkomnar promemorian och anser att det är bra 

att frågan om hantering av frekventa och omfattande ärenden om 

utlämnande av allmänna handlingar har fått en gedigen 

genomlysning. Förvaltningen ställer sig också till övervägande del 

positiv till de förslag som läggs fram i promemorian. Förslaget om 

överklagande av avgift för elektroniska kopior bör dock enligt 
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förvaltningens tolkning endast gälla för statliga myndigheter. 

Förvaltningen anser att det vore bra om riktlinjer för möjligheten att 

ta ut avgift för elektroniska kopior skulle läggas till i stadens regler 

för avgifter för allmänna handlingar, Kfs 96-25. I denna reglering 

skulle det också med fördel kunna förtydligas hur stadens beslut om 

avgifter för kopior av allmänna handlingar ska överklagas, för att 

försäkra sig om att stadens förvaltningar och bolag har en samsyn 

kring detta. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 4 

september 2017. 

  

Beslutsordning 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 

 

§ 17 

Tillsyn enligt alkohollagen och tobakslagen i Stockholms stad 

hösten 2016 

Yttrande över tillsynsrapport från Länsstyrelsen i Stockholms 

län 

Dnr 1.6.1-777/2016 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som redovisning av vilka åtgärder som vidtagits rörande 

anmälningsförfarande och tillsyn av tobaksförsäljning. 

2. Socialnämnden överlämnar redovisningen till Länsstyrelsen 

i Stockholms län. 

 

Ärendet 

Länsstyrelsen i Stockholms län anser att det finns stora brister 

gällande anmälningsförfarandet och tillsynen av tobaksförsäljning 

på restaurang, för detta får staden allvarlig kritik. Under våren har 

2017 har Tillståndsenheten fört in alla de ca 200 restauranger som 

säljer tobak i ärendehanteringssystemet OL2. Detta gör att det nu 

finns ett sammanhållet anmälningsregister över de som säljer tobak 

och därmed kan tillsyn och informationsinsatser utföras.  

 

Länsstyrelsen har noterat en del brister och även gett några 

förbättringsförslag, även dessa redovisas i ärendet. Förvaltningen 
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delar inte i alla delar länsstyrelsens bedömning men vidtar löpande 

åtgärder för att förbättra och utveckla verksamheten. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 18 

augusti 2017. 

  

Beslutsordning 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

§ 18 

Minskat stöd till föräldrastödsprogram 

Svar på skrivelse från Andrea Ström m.fl. (M), Isabel 

Smedberg Palmqvist m.fl. (L) och Stina Bengtsson (C) 

Dnr 1.7.2-76/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

Socialnämnden hänvisar till detta tjänsteutlåtande som svar 

på skrivelsen. 

 

Ärendet 

I ”Skrivelse om minskat stöd till föräldrastöd” framför Andrea 

Ström m.fl. (M), Isabel Smedberg Palmqvist m.fl. (L) samt Stina 

Bengtsson (C) vikten av fortsatt kvalitativt föräldrastöd via 

stadsdelsförvaltningarna samt att socialförvaltningen kvalitetssäkrar 

detta arbete. Författarna framför, med anledning av slopad 

subvention till stadsdelsförvaltningarna två frågor: 

 

1. Hur har de avsatta pengarna för föräldrastödsprogrammet inom 

ram omfördelats?   

2. Hur säkerställer Socialnämnden att verksamheterna Komet och 

ABC fortsätter att prioriteras av stadsdelsnämnderna? 

 

Förvaltningen anser, sammanfattningsvis, att de förändringar som 

gjorts inte kommer att påverka utbudet på föräldrastödsinsatser. En 
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slopad subvention innebär inte några förändringar för de föräldrar 

som deltar i utbildningarna. Utbildningarna kommer fortsatt att vara 

gratis. Hittills under 2017 har den inte märkts någon förändring i 

utbudet av föräldrastöd på stadsdelsförvaltningarna. 

 

Framtid Stockholm fortsätter som tidigare med att utbilda 

handledare, tillhandahålla material samt bistå vid uppstart av nya 

grupper. 

 

Framtid Stockholm tillhanda håller numer även ett ytterligare 

föräldrastöd i form av Föräldraskap i Sverige. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 4 

juli 2017. 

 

Beslutsordning 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

§ 19 

Tertialrapport Tertial 2 2017 för Socialnämnden  

Dnr 1.3.1-585/2016 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden godkänner tertialrapport 2 per den 31 

augusti 2017 med helårsprognos och delårsbokslut. 

2. Socialnämnden beslutar att boendet Bryggan avvecklas från 

1 oktober. Förvaltningschefen får i uppdrag att undersöka 

möjligheterna att använda lokalen till boende för nyanlända 

eller annan verksamhet. 

3. Socialnämnden ger förvaltningschefen i uppdrag att teckna 

avtal om inhyrning av Svanholmen som boende för 

nyanlända. 

4. Socialnämnden ansöker hos stadsledningskontoret om totalt 

135 tkr från kompetensutvecklingssatsningen. 

5. Socialnämnden begär hos kommunstyrelsen om att öka 

anslaget till SHIS med 13 mnkr avseende bostäder för 

nyanlända. 

6. Socialnämnden ansöker hos kommunstyrelsen om tillägg 

med 3,8 mnkr för ökade kostnader avseende LSS-kollo. 

7. Paragrafen justeras omedelbart. 

 

Reservation 
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Samtliga ledamöter och tjänstgörande ersättare för Moderaterna och 

Liberalerna reserverar sig mot nämndens beslut till förmån för sitt 

eget gemensamma förslag som redovisas nedan. 

 

Ersättaryttrande 

Ersättaren Sofia Modigh (KD) hänvisar till Moderaternas och 

Liberalernas förslag till beslut. 

 

Ärendet 

Förvaltningen har sammanställt tertialrapport för socialnämnden 

andra tertialen 2017. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 8 

september 2017. 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden föreslår att nämnden beslutar enligt förvaltningens 

förslag. Vice ordföranden Andréa Ström m.fl. (M) och ledamoten 

Isabel Smedberg Palmqvist m.fl. (L) föreslår att nämnden beslutar 

följande 

 

1. Socialnämndens tertialrapport 2 per den 31 augusti 2017 

med helårsprognos och delårsbokslut godkänns delvis.  

2. Socialnämnden beslutar att boendet Bryggan avvecklas från 

1 oktober. Förvaltningschefen får i uppdrag att undersöka 

möjligheterna att använda lokalen till boende för nyanlända 

eller annan verksamhet.  

3. Socialnämnden ger förvaltningschefen i uppdrag att teckna 

avtal om inhyrning av Svanholmen som boende för 

nyanlända.  

4. Socialnämnden ansöker hos stadsledningskontoret om totalt 

135 tkr från kompetensutvecklingssatsningen.  

5. Socialnämnden begär hos kommunstyrelsen om att öka 

anslaget till SHIS med 13 mnkr avseende bostäder för 

nyanlända.  

6. Socialnämnden ansöker hos kommunstyrelsen om tillägg 

med 3,8 mnkr för ökade kostnader avseende LSS-kollo.  

7. Paragrafen justeras omedelbart.  

8. Handlingsplan mot våldsbejakande extremism enligt bilaga 

4 till tertialrapporten återremitteras för vidare beredning i 

enlighet med vad som anförs nedan. 

9. Därutöver anförs följande: 

 

Mycket inom socialtjänsten fungerar bra men Stockholm har också 

flera stora utmaningar. Under sommaren har vi kunnat följa hur 
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antalet gatubarn som bor på Stockholms gator ökar. I juli uppgav 

polisen att det rör sig om cirka 200 pojkar, vars liv kantas av 

kriminalitet och droger och som utgör en fara både för sig själva 

och för andra. Vi är djupt oroade över dessa ungdomars framtid i 

Sverige och hur den ska hanteras. Det saknas fortsatt konkreta 

långsiktiga lösningar.  

 

Redan tidigare i år noterade vi att flera verksamheter riktade till 

ensamkommande barn ser ett ökat antal ungdomar med psykisk 

ohälsa jämfört med tidigare är oroväckande. Att staden har ett nära 

samarbete med psykiatrin och Stockholms läns landsting är av 

största vikt för att fånga upp de ungdomar som mår dåligt och har 

upplevt traumatiska upplevelser.  

 

Det är oroväckande att sjukfrånvaron bland stadens medarbetare 

fortsätter att öka. Socialsekreterarnas tuffa arbetssituation måste 

förbättras. En omfattande personalomsättning, hög arbetsbelastning 

samt svårigheter att rekrytera erfaren personal har medfört allvarliga 

brister i verksamheten och en ohållbar arbetssituation för 

medarbetarna. Vi vet att en handlingsplan är tillsatt och väntar på att 

se vilket resultat den medför.  

 

Vi uppfattar av redovisningen i T2 att en arbetsro har återinfunnit 

sig på Mikamottagningen vilket är glädjande och nödvändigt för att 

deras viktiga arbete ska kunna fortgå. Det är också positivt att 

verksamheten KAST Köpare av sexuella tjänster som har ansvar för 

rådgivnings- och behandlingsinsatser för personer som köper sex 

eller som vill ha hjälp att sluta "porrsurfa" har återupptagit sitt 

uppsökande arbete. 

 

Vi ser med stor oro på situationen för de ensamkommande 

ungdomar som nu fyller 18 år och fortfarande inte har fått ett 

besked från Migrationsverket. Risken för att dessa ungdomar 

utnyttjas eller går under jorden är stor och det är av största vikt att 

ungdomarna informeras om sina rättigheter och skyldigheter.  

 

Stockholm står, liksom stora delar av världen, inför ett allvarligt och 

eskalerande hot från våldsbejakande extremistiska grupperingar. 

Det blev inte minst smärtsamt tydligt fredagen den 7 april 2017, när 

Stockholm blev utsatt för ett dödsbringande terrorattentat. Nyligen 

meddelade också Säkerhetspolisen att omfattningen av detta hot är 

väsentligt mycket större än vad som tidigare har varit känt. 2010, då 

Stockholm förra gången utsattes för ett attentat, bedömde SÄPO att 

det fanns omkring 200 våldsbejakande islamistiska extremister i 

Sverige. Nu bedöms de vara tusentals. 
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Försvaret av vårt öppna, demokratiska samhälle och av Stockholm 

som en öppen stad är därför en högst angelägen fråga som inte får 

bli föremål för partipolitisk konflikt. För att säkra våra invånares 

trygghet mot hot från våldsbejakande extremister krävs såväl 

polisiära som sociala insatser. Arbetet mot våldsbejakande 

extremism handlar om att arbeta mot samtliga de hot som SÄPO 

bedömer kan skada demokratin: extremistisk islamism, vit makt-

miljön och den så kallat autonoma vänstern. Stockholms stad står 

inför stora utmaningar framöver och därför måste vi, tillsammans 

med berörda parter och relevant sakkunskap, arbeta 

kunskapsbaserat och med tydliga strukturer och insatser. 

 

Stadens arbete mot våldsbejakande extremism fastställdes av 

kommunfullmäktige den 16 maj 2016 som riktlinjer till stadens 

trygghets och säkerhetsprogram.  

 

Om Alliansen hade styrt hade hela processen sett annorlunda ut från 

början, från antagandet av den stadsövergripande strategin mot 

våldsbejakande extremism till att de lokala handlingsplanerna skulle 

ha utgått från en central mall som skulle ha upprättats utifrån 

Försvarshögskolans (FHS) expertis. 

 

Våra partier hade velat se en samordnad stadsövergripande process 

grundad på beprövad erfarenhet och stödd på extern expertis från 

FHS för att ta fram en central mall för de lokala handlingsplanerna, 

vilket vi också underströk i samband med att den stadsövergripande 

strategin antogs av kommunfullmäktige 2016. 

 

Vi har efterfrågat, men inte fått gehör för, konkreta och 

uppföljningsbara indikatorer med avseende på effekt, inte 

genomförda aktiviteter, i arbetet mot våldsbejakande extremism. 

 

Det fanns i kommunstyrelsens direktiv till nämnderna framförallt 

tolv punkter som är väsentliga, punkter som inte är tillräckligt 

beaktade i det föreliggande förslaget till reviderad handlingsplan. 

Dessa tolv punkter är följande. 

 

1. Kompetens från FHS och dialog med polisen 

Alliansen har krävt att stadsdelsnämndernas lokala handlingsplaner 

ska följa en central mall utformad i samarbete med 

Försvarshögskolan (FHS)och utgå från lokala förutsättningar och 

utformas i dialog med polis om hur den specifika situationen i 

stadsdelen ser ut. 
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Någon central mall har aldrig upprättats, men som en följd av att 

Alliansen krävde att handlingsplanerna i efterhand skulle analyseras 

och bedömas av relevant expertis från FHS skedde så i efterhand 

inför beslutet i kommunstyrelsen i juni. På så vis gjordes, på 

Alliansens initiativ, en genomgång av FHS av planerna med förslag 

på åtgärder, tillägg och förändringar av varje enskild handlingsplan. 

På så vis har det funnits ett kvalitetssäkrat underlag från ledande 

akademisk expertis på området som grund för kommunstyrelsens 

direktiv till nämnderna om att revidera handlingsplanerna. Men 

FHS förefaller inte ha varit involverade i revideringen av 

handlingsplanen, vilket gör att den relevanta expertisen än en gång 

saknas i den konkreta utformningen. 

 

2. Stadsövergripande förhållningssätt och lägesbild 

Alliansen har krävt ett stadsövergripande och gemensamt 

förhållningssätt för hur stadens nämnder ska agera när personer med 

våldsbejakande extrema tendenser identifieras samt att en 

stadsövergripande lägesbild årligen behöver presenteras för 

kommunstyrelsen. 

 

En stadsövergripande utbildningsplan är under utarbetande och att 

stadens nätverk av samordnare bistår den centrala samordnaren i 

arbetet att prioritera verksamheter för utbildning. Kommunstyrelsen 

ska tydliggöra processen för nämnderna för revidering av 

handlingsplaner och uppföljning av arbetet och handlingsplanerna 

ska revideras årligen utifrån aktuell lägesbild varefter 

kommunstyrelsen ska redovisa en samlad lägesbild för staden. 

Handlingsplanerna och deras aktiviteter ska följs upp inom ramen 

för ordinarie uppföljning. Vidare är det angeläget att 

kommunstyrelsen aktivet bedriver ett utvecklingsarbete för att 

tydliggöra uppföljningsbara mål kopplat till riktlinjerna för att på ett 

bättre sätt kunna stödja nämnderna i uppföljning och utvärdering av 

insatsernas effekt. 

 

3. Utbildning, kompetensutveckling och kunskapsstöd 

Alliansen har krävt god tillgång till adekvat utbildning och ett 

kontinuerligt kunskapsstöd till medarbetare inom socialtjänst m.fl. 

som kommer i kontakt såväl med människor som riskerar att 

radikaliseras. Därför måste en plan för kompetensutveckling inom 

dessa frågor upprättas. I detta behöver det även klargöras vilket 

behov det finns att anställa medarbetare med särskild expertis. 

 

Stadens centrala samordnare samverkar med externa myndigheter, 

nätverk och akademi och upprätthåller regelbunden kontakt med 

Försvarshögskolan och andra relevanta aktörer i syfte att hålla 
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staden uppdaterad kring pågående och avslutad forskning. Men 

kompetensutvecklande insatser behövs i hela stadens organisation, 

inte endast centralt. Hur detta ska åstadkommas måste tydligt 

framgå av handlingsplanen för varje nämnd. 

 

4. Stärkt samarbete och samverkan 

Alliansen har krävt ett tätare samarbete mellan myndigheter och 

samhällsinstitutioner såsom polis, säkerhetspolis, skola och 

socialtjänst. För att stärka arbetet och fånga upp potentiella 

extremister har Alliansen förordat att så långt lagen medger häva 

sekretessen mellan stadens nämnder så att information kan delas när 

så krävs. 

 

Det måste därför framgå av handlingsplanerna hur 

stadsdelsnämnderna inom ramen för samverkan mellan skola och 

socialtjänst tillsammans med polis ta fram rutiner för gemensam 

hantering kring radikaliserade individer. De rättsutredningar som 

har initierats av kommunstyrelsen för att klargöra sekretessregler 

för stadens verksamheter och möjligheter till 

informationsöverföring internt och externt måste delges nämnderna 

och ligga till grund för effektivare samverkan. 

 

5. Förebyggande och uppsökande arbete mot radikalisering 

Alliansen har krävt en plan för vilka insatser som ska erbjudas 

ungdomar som riskerar att dras in i extremistiska miljöer och deras 

familjer samt att uppsökande arbete bör bedrivas även på nätet för 

att nå rätt målgrupper. 

 

Stadsdelsnämnder måste därför i sina handlingsplaner tydligare 

ange hur de inom ramen för samverkan mellan skola och 

socialtjänst tillsammans med polis ska ta fram rutiner för gemensam 

hantering kring radikaliserade individer. Likaså måste 

socialnämnden i sin handlingsplan uppge hur den avser att utveckla 

sitt uppsökande arbete mot de grupper som finns i närheten av 

våldsbejakande extremistiska organisationer och miljöer, inklusive 

på internet. 

 

6. Informationsinsatser till medborgarna 

En plan behövs för vilka informationsinsatser som ska riktas till 

medborgarna, som vart man kan vända sig om man misstänker att 

någon i ens närhet blir radikaliserad. 

 

Stadens insatser i detta hänseende behöver utvecklas mer än vad 

som anges i det föreliggande ärendet. Det är inte tillräckligt att 

utbildningsnämnden skapar en kunskapsbank för lärare om ämnet 
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samt att beskriva hur skolorna arbetar mot propaganda och för att 

göra sina elever källkritiska. Utbildningsnämnden måste tillse att 

samtliga skolor i staden löpande samverkar med socialtjänst och 

polis för att, närhelst behov uppstår av gemensam hantering kring 

radikaliserade individer, ha väl inarbetade rutiner. 

 

7. Avhopparverksamhet 

Alliansen har krävt avhopparverksamheter för radikaliserade som 

vill lämna den extrema miljön. Det är nödvändigt att en 

länsöverskridande avhopparverksamhet för våldsbejakande 

islamistiska extremister inrättas. 

 

I ärendet anges att avhopparverksamhet erbjuds inom ramen för 

sociala insatsgrupper och den stadsövergripande 

avhopparverksamheten. Vi har rest farhågor huruvida de sociala 

insatsgrupperna är rätt enheter för denna verksamhet, dels därför att 

avhopparverksamhet ligger vid sidan av insatsgruppernas primära 

syfte, som är att motverka att unga människor fastnar i kriminalitet, 

dels därför att insatsgrupperna inte besitter adekvat kompetens i 

tillräcklig omfattning. Vi anser därför att det inte är 

tillfredsställande att avhopparverksamheten åläggs de sociala 

insatsgrupperna. 

 

8. Involvera teologiskt skolade och civilsamhällesaktörer 

Alliansen har drivit kravet att involvera civilsamhällesaktörer i 

arbetet med avradikalisering för att stävja rekrytering till extrema 

miljöer behöver involveras. Här har teologiskt skolade personer och 

imamer enligt expertisen en viktig roll. 

 

Stadsdelsnämnderna ska beakta utökad samverkan med olika 

aktörer i civilsamhället i frågan om våldsbejakande extremism, samt 

att grupper som arbetar med avradikalisering ska bestå av 

representanter från olika myndigheter och aktörer inklusive 

företrädare för trossamfund, idrottstränare och andra representanter 

från civilsamhället. Men det behöver tydligare anges hur 

stadsdelsnämnderna konkret ska gå till väga för att stävja religiöst 

motiverad islamistisk extremism. 

 

9. Inga bidrag till odemokratiska organisationer 

Stadsdelsnämnderna i Stockholm behöver se över sina lokala bidrag 

och säkerställa att inga medel ges till organisationer eller föreningar 

som inte vilar på demokratins grundvalar. 

 

Det är otillfredsställande att det saknas stadsövergripande riktlinjer 

avseende detta. Inga stöd i form av ekonomiska bidrag får ske från 
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staden till någon aktör som inte står bakom den demokratiska 

rättsstatens principer, de mänskliga rättigheterna och jämställdhet 

mellan kvinnor och män. Föreningar som uppmuntrar till eller 

möjliggör våldsbejakande extremism ska fråntas all typ av stöd i 

den mån de har sådant samt att bidrag följs upp noggrant och 

utvärderas av den bidragsgivande nämnden. 

 

10. Angivande av islamistiska miljöer 

Alliansen har krävt att det särskilt anges att våldsbejakande 

islamism för utgör det främsta hotet. Det främsta attentatshotet mot 

Sverige kommer från våldsbejakande islamistiska miljöer och i 

synnerhet återvändande jihadister. 

 

Nationellt centrum för terrorhotbedömning har under våren 2017 

lyft fram att det främsta attentatshotet mot Sverige kommer från 

våldsbejakande islamistiska miljöer. Detta styrks ytterligare av de 

uppgifter som SÄPO lämnade den 16 juni om den dramatiska 

ökningen av mängden våldsbejakande islamister i Sverige. Detta 

förhållande behöver tydligare avspeglas i handlingsplanerna, både 

som bakomliggande orsak och med avseende på vilka åtgärder och 

arbetssätt det specifikt fordrar från stadens sida. 

 

11. Samband mellan extremism och hederskultur 

Alliansen har krävt att hedersrelaterat våld och förtryck nämns i 

handlingsplanerna. Hederskultur är en problematik för sig, men det 

finns belagt ett samband med islamistisk extremism. 

 

Det måste skarpare tydliggöras i samtliga handlingsplaner att 

nämnderna i arbetet mot våldsbejakande extremism kommer att 

beakta kopplingen till stadens program mot våld i nära relationer 

och hedersrelaterat våld och förtryck. 

 

12. Samverkan med bostadsbolagen 

Alliansen har krävt att nämnderna ska uppmanas att samverka med 

bostadsbolagen. Internationella erfarenheter visar att sådan 

samverkan kan vara till stor hjälp i arbetet mot våldsbejakande 

extremism. 

 

Det måste mer konkret anges vilka åtgärder handlingsplanen avser 

för att nämnderna tillsammans med stadens bostadsbolag och lokala 

aktörer ska genomföra åtgärder för att underlätta integrering och 

motverka utanförskap samt att ett stadsövergripande arbete påbörjas 

för att utreda hur bostadsbolagen kan bistå i arbetet mot 

våldsbejakande extremism. 
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Återremiss 

Vi kan sammanfattningsvis konstatera att det föreliggande ärendet 

inte lever upp till de direktiv som en blocköverskridande majoritet i 

kommunstyrelsen stod bakom. Såväl i enskildheter som 

sammantaget är stadens handlingsplaner alltjämt otillfredsställande. 

Särskilt anmärkningsvärt är att ett samlat grepp kring frågorna 

alltjämt saknas, trots att hoten från våldsbejakande extremism om 

något har skärpts ytterligare de senaste månaderna. 

 

Alliansen värdesätter breda och blocköverskridande 

överenskommelser i strategiskt viktiga frågor för staden. Men 

sådana överenskommelser kan inte ske till priset av att sakinnehållet 

blir alltför urvattnat. Och överenskommelserna förlorar sitt syfte om 

deras intentioner inte efterlevs i det fortsatta arbetet. I detta fall kan 

vi konstatera att vi upprepade gånger under mandatperioden visat 

god vilja i att gemensamt driva arbetet mot våldsbejakande 

extremism framåt. Men det konkreta resultatet i form av ett skärpt, 

stärkt och professionaliserat systematiskt arbete mot våldsbejakande 

extremism uteblir alltjämt. Därför kan vi inte ställa oss bakom 

föreliggande handlingsplan utan yrkar att det återremitteras för att 

kompletteras enligt ovanstående. 

 

Beslutsordning 

Ordföranden ställer förslagen mot varandra och finner att nämnden 

beslutar enligt förvaltningens förslag. 
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§ 20 

Socialnämndens sammanträdestider år 2018 

Dnr 1.2.1-480/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

Socialnämnden fastställer följande sammanträdesdagar för år 

2018. Sammanträdestiden är kl. 17:00 utom 2 januari.  

 

Tisdag 2 januari kl. 08:30 – val av utskott 

Tisdag 30 januari 

Tisdag 20 februari 

Tisdag 27 mars 

Tisdag 17 april 

Tisdag 15 maj 

Tisdag 12 juni 

 

Tisdag 21 augusti 

Tisdag 18 september 

Tisdag 16 oktober 

Tisdag 13 november 

Tisdag 11 december 

 

Ärendet 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 14 

augusti 2017. 
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Beslutsordning 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

§ 21 

Förordnande av och delegering till ledamöter i socialnämnden 

att fatta beslut enligt LVU och LVM 

Dnr 1.2.2-124/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden förordnar Dan Guillou (MP), Johan Brege 

(M), Mia Sundelin (S) och Frida Johansson Metso (L) – 

ledamöter i socialnämnden och individutskottet – rätten att 

fatta beslut om 

- omedelbart omhändertagande enligt 6 § LVU 

- var och hur vården ska ordnas enligt 11 § LVU 

- tillfälligt flyttningsförbud enligt 27 § LVU 

- omedelbart omhändertagande enligt 13 § LVM. 

 

2. Socialnämnden delegerar till Dan Guillou (MP), Johan 

Brege (M), Mia Sundelin (S) och Frida Johansson Metso (L) 

– ledamöter i socialnämnden och individutskottet – rätten att 

fatta beslut om 

- upphörande av omedelbart omhändertagande enligt 9 § 

LVU 

- upphörande av tillfälligt flyttningsförbud enligt 30 § 

LVU. 

 

3. Paragrafen justeras omedelbart. 
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Ärendet 

Socialnämndens individutskott har i uppdrag att på socialnämndens 

vägnar besluta i enskilda ärenden. Lagen med särskilda 

bestämmelser om vård av unga, LVU, och lagen om vård av 

missbrukare i vissa fall, LVM, är de två tvångslagar som reglerar 

socialnämndens verksamheter. Vissa beslut enligt dessa båda lagar 

kan ibland vara så brådskande att det inte går att invänta beslut av 

individutskottet. Det gäller följande beslut. 

- Omedelbart omhändertagande enligt 6 § LVU och 13 § LVM 

- Var och hur vården ska ordnas enligt 11 § LVU 

- Tillfälligt flyttningsförbud enligt 27 § LVU 

 

Därför har det införts bestämmelser i dessa lagar om att nämnden 

kan ge en eller flera ledamöter rätt att fatta beslut enligt 

ovanstående lagrum. Nämnden förordnar då dessa namngivna 

ledamöter. Även i vissa andra ärendetyper är det viktigt att kunna 

fatta beslut snabbt, främst av rättssäkerhetsskäl. Det gäller följande 

beslut. 

- Upphörande av omedelbart omhändertagande enligt 9 § LVU 

- Upphörande av tillfälligt flyttningsförbud enligt 30 § LVU 

 

Nämnden bör därför delegera beslutanderätten enligt dessa lagrum, 

lämpligen till samma personer som enligt förordnande har rätt att 

fatta det ursprungliga beslutet. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 20 

juni 2017. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 
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§ 22 

Projekt Asylboenden för ensamkommande barn som fyller 18 

år 

Ansökan om bidrag från Stockholms Stadsmission 

Dnr 8.1.1-514/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Stockholms Stadsmission beviljas 10,1 mkr för projekt 

Asylboenden för perioden 2017-07-01 till 2018-06-30. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 

 

Särskilt uttalande 

Vice ordföranden Andréa Ström m.fl. (M) lämnar följande särskilda 

uttalande 

 

Ett stort antal unga människor har kommit till Sverige de senaste 

åren med önskan om att skapa sig en bättre framtid. År 2016 sökte 2 

199 ensamkommande barn och ungdomar asyl i Sverige, varav 160 

anvisades till Stockholms stad. År 2015 sökte 35 369 

ensamkommande asyl i Sverige, varav 2 194 anvisades till 

Stockholms stad.  

 

Migrationsverkets handläggningstider för att avgöra asylärenden för 

ensamkommande har i många fall dragit så mycket på tiden att 
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många ungdomar hinner fylla 18 år och bli myndiga innan beslut 

hinner fattas i deras ärenden. Det innebär att de riskerar att ryckas 

upp från gymnasiestudier och påbörjade vänskapsrelationer i 

Stockholm för att istället förflyttas till Migrationsverkets 

anläggningsboenden någon annanstans i Sverige. Att denna 

osäkerhet innebär en stress för många ensamkommande som närmar 

sig 18-årsdagen och ett avbräck i både asylprocess, etablering och 

integration är fullt förståeligt.  

 

Att studier och påbörjad etablering på detta sätt avbryts och delas 

upp gynnar varken de individer som drabbas eller landet i stort. Vi 

ser därför positivt på att instanser på olika nivåer nu söker åtgärda 

detta systemfel där människor faller mellan stolarna i väntan på 

asylbesked. Det är bra att regeringen äntligen tagit situationen på 

allvar och skjuter till medel till Sveriges kommuner för att unga 

asylsökande ska få en asylsökningsprocess som inte innebär sociala 

omstarter eller avbrutna studier.  

 

För att asylsystemet och kommunernas verksamhet ska fungera 

krävs dock en långsiktighet så att en hållbar planering både vad 

gäller ekonomiska förutsättningar och sociala omständigheter kan 

fungera. Den information som finns i föreliggande ärende lämnar ett 

antal viktiga frågor obesvarade.  

 

Stockholms stad kommer retroaktivt att tilldelas 10,1 miljoner 

kronor av regeringen i kommunbidrag så att ensamkommande 

ungdomar som sökt asyl kan bo kvar i staden även efter det att de 

har fyllt 18 år. Den socialdemokratiskt ledda majoriteten behöver 

förtydliga vilka grupper av asylsökande ungdomar som kommer att 

kunna ta del av det tillfälliga kommunbidraget. Kommer enbart 

asylsökande ungdomar som fyller 18 efter den 1 juli 2017 att 

omfattas, eller även asylsökande som redan fyllt 18 före detta 

datum? I så fall, hur långt tillbaka i tiden avser majoriteten att gå? 

Likaså, hur långt fram i tiden? Staden bör tydligt definiera den 

avsedda målgruppen och tidsperioden och även utförligt motivera 

sina avvägningar.   

 

En naturlig följdfråga blir därefter hur många individer som 

majoriteten beräknar att denna grupp uppgår till? I medieuppgifter 

uppgavs nyligen att ungefär 400 ensamkommande ungdomar i 

Stockholm kommer att få stanna i staden som en följd av det nya 

bidraget. Om 400 barn ska dela på bidraget om 10,1 miljoner kronor 

från 1 juli 2017 till 30 juni 2018 hamnar beloppet för varje barn på 

cirka 70 kronor per dygn. Som jämförelse kostar ett HVB-hem idag 

cirka 2 000 kronor per barn och dygn. Om 400 barn istället ska dela 
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på 10,1 miljoner kronor i kommunbidrag endast fram till den sista 

december 2017 hamnar summan per barn och dygn strax under 200 

kronor. 

 

I det föreliggande ärendet har antalet ensamkommande barn som 

fyller 18 och som berörs istället stigit till 450 stycken. Det innebär 

att summan per ungdom, om alla väljer att nyttja möjligheten att bo 

kvar i Stockholm som EBO, kommer att bli ännu lägre än tidigare 

beräkningar. Precis som både Stadsmissionen och förvaltningen 

påpekar är det svårt att uppskatta hur många ungdomar som 

kommer att behöva boendestöd och hur länge. Men kalkylen måste 

ändå hålla även om alla 450 ungdomar behöver stöd.  

 

Den digra listan av åtgärder som statsbidraget om 10,1 miljoner ska 

räcka till för 450 individer gör att inte mycket pengar blir kvar till 

själva boendeersättningen. En mer specificerad ekonomisk plan 

efterfrågas därför med en budget som går jämt ut. 

 

Hur avser majoriteten agera i det fall det visar sig att det utlovade 

kommunbidraget på 10,1 miljoner inte täcker behoven? Vilka av 

stadens resurser kan tänkas tas i anspråk för att täcka upp ett 

eventuellt underskott?  

 

Det är bra att civilsamhället hjälper till med den situation som har 

uppkommit, men vi saknar också en beskrivning för hur de 

privatpersoner och andra som engagerar sig för att ta emot och 

erbjuda boendeplatser till de ensamkommande ska kontrolleras. Det 

rör sig om utsatta ungdomar som behöver en garanterat trygg 

boendemiljö. 

 

Ibland måste man flytta på grund av studier och arbete, inte bara när 

man är ung. Det är inte alltid roligt men det är tyvärr så som livet 

ser ut för de allra flesta. Det räcker med att gå tillbaka bara en eller 

två generationer i Sverige för att se att unga då hade helt andra 

förutsättningar att få hjälp med boende eller stöd från stat eller 

kommun.  

 

Vi ställer oss också frågande till att den socialdemokratiskt ledda 

majoriteten i detta fall inte bedömer det vara relevant att genomföra 

en fördjupad jämställdhetsanalys i förhållande till detta beslut.  

 

Sammanfattningsvis ser vi en rad brister i det föreliggande ärendet. 

Ad hoc-lösningar och brandkårsutryckningar får inte vara svaret på 

vår tids stora samhällsutmaningar. Stadens resurser är ändliga och 

måste skötas ansvarsfullt för att kunna räcka så långt och till så 
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många som möjligt. En långsiktig och hållbar planering av stadens 

verksamhet är därför A och O för att budgeten ska hålla och för att 

vår stad ska fungera. 

 

Ärendet 

Asylsökande vuxna är ett statligt ansvar och en utgångspunkt i de 

fall där ungdomarna fyller 18 år under asylprocessen är att staten 

erbjuder boende i ett anläggningsboende. Regeringen har aviserat 

att den ger ett tillfälligt tillskott av medel till vistelsekommunerna så 

att de kommuner som önskar kan låta de ungdomar som vill bo kvar 

även efter att de blivit 18 år, till exempel för att avsluta pågående 

studier. Kommunstyrelsen fattade beslut 2017-08-23 om att 

uppmana socialnämnden till att fatta beslut om föreningsstöd, av ett 

belopp upp till 10,1 mkr, avseende stöd till asylsökande 

ensamkommande som fyller 18 år. Stockholms stadsmission har 

ansökt om medel för projekt Asylboenden där de avser erbjuda 

tillfälliga boendelösningar inom ramen för civilsamhället och deras 

eget bestånd samt tillhörande råd och stöd under perioden 2017-07-

01 till 2018-06-30 i enlighet med statens intentioner. Målgruppen 

för projektet och perioden är ensamkommande barn som varit 

placerade i Stockholms stad, som rotat sig i kommunen och som 

fyller 18 år under pågående asylprocess. 

 

Förvaltningen föreslår att socialnämnden beviljar Stockholms 

stadsmission 10,1 mkr för projekt Asylboenden för perioden 2017-

07-01 till 2018-06-30. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 19 

augusti 2017. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 
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§ 23 

Slutredovisning av Stockholms universitets utvärdering av 

Sociala insatsgrupper för unga vuxna 20 – 29 år i Rinkeby och 

Tensta 

Dnr 2.11.6-896/2013 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden godkänner slutredovisningen av Stockholms 

universitets utvärdering av sociala insatsgrupper för unga 

vuxna i Rinkeby och Tensta. 

2. Rapporten överlämnas till berörda stadsdelsnämnder.  

Ärendet 

I stadsdelsförvaltningarna Rinkeby – Kista och Spånga – Tensta 

påbörjades år 2013 ett projekt för livsstilskriminella i åldern 20 – 29 

år. På uppdrag av socialförvaltningen har Stockholms universitet 

gjort en utvärdering. Forskarnas bedömning är att projektet kan vara 

av långsiktig nytta för deltagarna och rekommenderar  att arbetet 

bör få fortsätta samt att en ny registerdatauppföljning bör 

genomföras i början av 2019. SIG tycks ha ökat deltagarnas 

kontakter med lokala myndigheter i positiv bemärkelse, vilket kan 

vara betydelsefullt på lång sikt och innebära positiva effekter för 

deltagarnas möjligheter till etablering i samhället och därigenom 
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laglydnad. De resultat som lyfts fram rörande brottsligheten ska 

betraktas som osäkra då uppföljningstiden är kort och antalet 

deltagare som har fullföljt sin individuella handlingsplan är för litet 

för att säkra slutsatser ska kunna dras. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 31 

augusti 2017. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

§ 24 

Anmälan av ordförandebeslut om Kartläggning av 

hedersrelaterat våld och förtryck 

Dnr 1.8.1-668/2016 

 

Socialnämndens beslut 

 

Socialnämnden lägger ärendet till handlingarna. 

 

Ärendet 

Socialnämndens ordförande Åsa Lindhagen har beslutat att  

Kostnaden om 1 222 000 kronor plus moms för 

forskningsuppdrag gällande genomförande av kartläggning av 

hedersrelaterat våld och förtryck godkänns. Förvaltningschefen 

ges i uppdrag att ingå avtal med vald utförare. 

 

Kommunfullmäktige godkände i januari 2017 förslaget till program 

mot våld i nära relationer och hedersrelaterat våld och förtryck. I 

programmet anges att en kartläggning av hedersrelaterat våld och 

förtryck i Stockholm ska göras. Kartläggningen kommer att göras i 

samverkan med Göteborgs stad och Malmö stad. Huvudansvariga 

forskare är Rúna í Baianstovu vid Örebro universitet, som också 

ansvarar för samordningen, och Sara Högdin vid Högskolan i 
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Halmstad. Totalkostnaden är 3 615 000 kronor exklusive moms 

varav Stockholms stads del blir 1 222 000 kronor plus moms. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

§ 25 

Anmälan av förvaltningsyttrande om Remiss av nya 

ungdomspåföljder (Ds 2017:25). Svar på remiss från 

Justitiedepartementet 

Dnr 1.7.1-408/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

 Socialnämnden lägger ärendet till handlingarna. 

 

Ärendet 

Socialförvaltningen har skrivit ett gemensamt tjänsteutlåtande med 

stadsledningskontoret angående remiss av ärendet ”Nya 

ungdomspåföljder” till Stockholms kommun, med följande 

huvudsakliga innehåll. 

 

I promemorian föreslås att det införs två nya påföljder för unga 

lagöverträdare: ungdomstillsyn och ungdomsövervakning.  

De föreslagna påföljderna ska avhjälpa brister och täcka upp 

luckor i det nuvarande påföljdssystemet. Syftet är att det för en 

person under 18 år i princip alltid ska finnas en tillämplig 

ungdomspåföljd som är tillräckligt ingripande med hänsyn till 

brottslighetens allvar och den unges tidigare brottslighet. Därmed 
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ska vuxenpåföljder och höga bötesstraff kunna undvikas. 

Lagändringarna föreslås träda i kraft den 1 juli 2019. 

 

Stockholms stad är i huvudsak positiv till utredningens förslag. 

Förslagen bedöms bidra till att stärka barnrättsperspektivet i 

påföljdssystemet för unga lagöverträdare. Detta genom att antalet 

unga lagöverträdare, som döms till en vuxenpåföljd minskar. 

Genom förslagen skapas fler alternativ till bötesstraff samt att 

innehållet i de nya påföljderna utarbetas i samråd med den unge.  

Förslaget ger stöd i stadens arbete för att nå visionen om Ett 

Stockholm för alla och kommunfullmäktiges mål för 

verksamhetsmålet 1.2 Tidigare sociala insatser skapar jämlika 

livschanser för alla. Förslaget ligger även i linje med 

kommunfullmäktiges mål för verksamhetsmålet 4.4 Stockholm är 

en stad som respekterar och lever upp till barnets rättigheter i 

enlighet med FN:s barnkonvention. 

 

Staden anser att det finns behov av ytterligare förtydliganden till 

exempel kring vad som avses med behandlingsinnehållet i den 

föreslagna påföljden ungdomstillsyn. Påföljden ungdomstillsyn kan 

lätt förväxlas med påföljden ungdomsvård beroende på 

behandlingsinnehållet.   

 

Stockholms stad är i huvudsak positiv till den föreslagna påföljden 

ungdomsövervakning och att Statens Institutionsstyrelse (SiS) 

ansvarar för verkställigheten av påföljden. Stockholms stad anser 

däremot att även kommunerna kan behöva extra resurser för att 

kunna fullfölja sin del av påföljden. Stadens bedömning är att det är 

av avgörande betydelse att verkställigheten sker i nära samverkan 

med det lokala nätverket runt respektive ungdom för att påföljden 

ska få önskad effekt. Påföljden förutsätter att det finns behövliga 

resurser i lokalsamhället. Som utredningen poängterar så uppstår 

det kostnader både för att skapa allmänna förutsättningar för 

påföljdernas verkställighet och kostnader i samband med 

verkställigheten av en utdömd påföljd.  

 

Stockholms stad ställer sig vidare undrande till att drogförbud inte 

förslås vara en obligatorisk del av påföljden. Den huvudsakliga  

målgruppen för påföljden är minderåriga unga lagöverträdare. 

Stadens bedömning är att det tydligt måste framgå att det inte är 

acceptabelt att barn och unga missbrukar alkohol, narkotika eller 

andra droger under verkställigheten. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 11 

augusti 2017. 
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§ 26 

Socialnämnden lägger följande ärenden till handlingarna. 

 

Protokoll från socialnämndens sammanträde 22 augusti 2017, 

justerat 25 augusti 2017. 

 

Protokoll från socialnämndens individutskotts sammanträde 25 

augusti 2017, justerat 8 september 2017. 

 

Protokoll från socialnämndens tillståndsutskotts sammanträde 12 

september 2017, justerat 13 september 2017. 

 

Protokoll från socialnämndens, äldrenämndens och överförmyndar-

nämndens gemensamma råd för funktionshinderfrågor sammanträde 

14 september 2017, justerat 15 september 2017. 

 

Anmälda delegationsbeslut till socialnämnden 15 augusti 2017. 

 

Inkomna handlingar till socialnämnden 14-15 augusti 2017. 

 

Protokoll från förvaltningsgruppens sammanträde 13 september 

2017, justerat 18 september 2017. 
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§ 27 

Övriga frågor 

 

Inga övriga frågor tas upp. 

 

 

 

Sammanträdet avslutas kl. 18:00 

 

Vid protokollet 

 

 

Sigrún Andersdóttir 


